
TRADITIONENS TYNGD OCH TRONS KÄRNA 
  
Kyrkans väg genom historien har ständigt korsats av världens tankar och maktstrukturer. Många 

av dessa idéer har lämnat avtryck som än idag påverkar kyrkan – ibland subtilt, ibland öppet – 

trots att de är främmande för den tro som en gång för alla överlämnades åt de heliga. 

Främmande tankesystem och världsliga maktstrukturer har successivt lagt sig som lager över 

den ursprungliga tron, vilket fått både goda och mindre goda konsekvenser.  

 

Antiken – filosofins påverkan 
Redan under antiken började kyrkan möta den hellenistiska filosofins inflytande. Särskilt 

platonismens skarpa skiljelinje mellan det andliga och det kroppsliga fördunklade den bibliska 

helhetssynen på människan. I sin ytterlighet tog detta sig uttryck i gnosticismen – en 

tankeströmning som betonade kroppens ondska och frälsning genom hemlig kunskap – vilken 

den tidiga kyrkan kraftfullt avvisade. Men dess spår har aldrig helt försvunnit. Här började kyrkan 

gradvis bära med sig främmande sätt att tänka om människans natur och förhållandet mellan 

ande och kropp, något som i viss mån fortsatt att påverka teologin.  

 

Konstantinsk vändpunkt – maktens inflytande 
När kristendomen blev statsreligion under kejsar Konstantin förändrades dess väsen. Från att ha 

vuxit i enkelhet och motstånd blev tron sammanflätad med världslig makt och hierarkier. 

Kyrkans liv och ordning började i allt högre grad präglas av imperiets strukturer snarare än Nya 

testamentets principer. Den levande tron gav plats åt institution och maktutövning – och många 

av dessa strukturer har bestått genom århundradena och påverkar fortfarande både kyrkans 

organisation och förväntningar på de troende. 

 

Medeltiden – förnuftets dominans 
Under medeltiden påverkades särskilt västkyrkan av islams vetenskap och rationalism. Genom 

skolastiken – en teologisk metod som systematiserade tron med hjälp av logik och filosofi – 

införlivades Aristoteles tänkande i kyrkans teologi. Detta skärpte och systematiserade mycket av 

läran, men på bekostnad av den levande och personliga relationen till Gud. Fokus flyttades från 

att följa Kristus i helgelse och gemenskap till att systematisera och intellektualisera läran. Det är 

viktigt att notera att den islamiska världen, genom sina vetenskapsmän och tänkare, bevarade 

och vidareutvecklade mycket av antikens kunskap – något som i hög grad banade väg för 

renässansens återkomst av intresse för klassisk lärdom och humanism. På så sätt var islams 

kultur och vetenskap en katalysator snarare än ett hinder för renässansens framväxt i Europa. 

 

Renässansen och upplysningen – människan i centrum 
Renässansen återförde fokus till människan genom humanismen, och lyfte fram hennes värde 

och förmåga. Det blev en viktig motvikt till tidigare tiders ensidiga auktoritetstänkande, men 

betoningen på människan skedde ofta på Guds bekostnad. Upplysningen förstärkte detta 

mönster: förnuftet blev högsta måttstock och Gud trängdes undan från centrum. Tron blev något 

som ofta definierades utifrån individens egen tolkning och känsla, snarare än utifrån den fasta 

uppenbarelsen i Kristus och Skriften.  

 

Vår tid – individualism och marknadsanpassning 
I vår tid möter kyrkan ytterligare utmaningar i form av individualism och konsumtionskultur. 

Evangeliet böjs efter marknadens villkor, och tron formas alltmer efter den enskildes behov och 

preferenser. Det märks när predikningar kretsar kring personlig framgång snarare än 

omvändelse, eller när församlingen ses som en tjänsteleverantör snarare än en kropp där varje 

lem helgar och tjänar den andre. Självförverkligande ersätter i många fall överlåtelse, helgelse 

och tjänande. 



 

 

 

Allt detta innebär att kyrkan idag bär på lager av främmande influenser och värderingar som drar 

bort oss från vårt ursprung. Det är inte alltid ett medvetet val, utan ofta ett resultat av långsam 

anpassning till världens tänkesätt och maktordningar. Men konsekvenserna är märkbara: 

splittring, ytlighet, förvirring och en förlust av det heliga. 

    Det är viktigt att notera att denna påverkan i första hand har format västkyrkans utveckling, där 

tankeströmningar som skolastik, rationalism, individualism och konsumtionskultur vuxit fram 

och fått fäste. Den östliga kyrkan har i större grad bevarat en levande tradition med betoning på 

helhetssyn, mystik och enhet mellan lära och liv. Men även österlandet påverkas i vår tid av 

västvärldens idéer och ytliga lockelser – inte minst genom digitalisering, globalisering och 

kulturell anpassning. Därför gäller detta upprop hela Kristi kropp, över alla geografiska och 

historiska gränser. 

  

En kallelse till omvändelse 
Mitt i detta hörs dock fortfarande en röst – samma röst som i alla tider kallat Guds folk tillbaka: 

 

"Kom ut från henne, mitt folk, så att ni inte gör er delaktiga i hennes synder!" 

(Uppenbarelseboken 18:4) 

 

    Det är en kallelse till urskiljning och omvändelse. Inte till att förkasta världen – men till att 

lämna världens tankesätt bakom oss. Inte till att fly från kyrkan – men att återvända till dess 

sanna hjärta. Inte till splittring – utan till helgelse: en enhet grundad i sanningen, inte i 

kompromiss. 

  

Vi kallas tillbaka till: 

 

• Enkelheten i Kristus – där tron är en levande gemenskap, inte en institution fylld av 

främmande strukturer. 

• Lydnaden inför Gud – där vi söker hans vilja över våra egna idéer. 

• Gemenskapens helighet – där församlingen är en kropp som tjänar och bär varandra. 

• Den tro som först anförtroddes åt de heliga (Jud 1:3) – en tro som är ren, helig och orubblig.  

 

Detta är ett upprop.  

 

• Till urskiljning. 
• Till omvändelse. 
• Till förnyelse.  

 

Må vi i vår tid lyssna till Andens röst och åter finna vägen hem. 

 


